
سیاستاقتصادیچینتغییرمیکند؟

چین سیاســت هایی را برای تقویت اقتصاد خود اجرا می کند و نرخ های بانکی را کاهش می دهد.به 
گزارش ایسنا، بانک خلق چین )PBoC( در جلسه توجیهی بی سابقه، سیل اقدامات با هدف حمایت 
از اقتصــاد را اعلام کرد، بدون اینکه مشــخص کند این اقدامات چه زمانی اجرا خواهند شــد.پان 
گونگ شنگ، رئیس بانک مرکزی چین فاش کرد که این بانک قصد دارد میزان نقدینگی بانک های 
تجاری را که به عنوان نسبت ذخیره الزامی )RRR( شناخته می شود، ۵۰ واحد کاهش دهد.این اقدام 
منجر به سرازیر شدن نقدینگی بلندمدت حدود یک تریلیون یوان )۱۴۲ میلیارد دلار( به بازار مالی 
خواهد شد. البته نسبت ذخیره الزامی ممکن است تا پایان سال ۰.۲۵ تا ۰.۵ واحد دیگر کاهش یابد.

همچنین نــرخ بازخرید معکوس هفت روزه از ۱.۷ درصد بــه ۱.۵ درصد کاهش خواهد یافت.پان 
افزود: کاهش ۰.۲ تا ۰.۲۵ درصدی در نرخ اولیه وام )LPR( امکان پذیر اســت، بدون اینکه مشخص 
کند منظور او نرخ یک ساله یا پنج ساله است.الزامات پیش پرداخت برای خریداران خانه دوم از ۲۵ 
درصد به ۱۵ درصد و نرخ وام مسکن حدود ۰.۵ درصد کاهش می یابد.اکونومی گزارش کرد، رئیس 
بانک مرکزی چین گفت تسهیلات سوآپ راه اندازی خواهد شد که به صندوق ها و کارگزاران اجازه 

می دهد از نقدینگی بانک خلق چین برای خرید سهام استفاده کنند.

وارداتخودروبهبندر
سیریکازامروزآغازمیشود

مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق استان هرمزگان از آغاز واردات و ترانزیت خودرو به بندر 
سیریک، به عنوان یکی از بنادر اصلی استان هرمزگان در حوزه شرق این استان از امروز )۳ مهر( خبر 
داد.به گزارش خبرگزاری مهر، حمیدرضا محمد حسینی تختی مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر 
و شرق استان هرمزگان، از آغاز واردات و ترانزیت خودرو به بندر سیریک، یکی از بنادر اصلی استان 
هرمزگان، از امروز )سه شنبه، ۳ مهر( خبر داد و گفت: با توجه به تأکیدات مکرر مقام معظم رهبری 

بر توسعه منطقه مکران، زیرساخت های لازم توسط سازمان بنادر و دریانوردی فراهم شده است.
وی بندر سیریک را یکی از بنادر مهم در حوزه مکران و شرق استان معرفی کرد و افزود: سازمان بنادر 
و دریانوردی نگاه ویژه ای به ایجاد زیرساخت های مورد نیاز در مکران داشته و در همین راستا توسعه 
خوبی در بندر سیریک صورت گرفته است. اکنون اولین محموله خودروی ترانزیتی آماده تخلیه در 
این بندر است.مدیر بنادر و دریانوردی شهید باهنر و شرق هرمزگان گفت: این رویه به درخواست های 
مکرر شــرکت های کشتیرانی و واردکنندگان خودرو ایجاد شــده تا از ظرفیت موجود برای توسعه 
فعالیت های اقتصادی بهره برداری شود.محمد حسینی تختی افزایش ترانزیت کالا از بندر سیریک را 
هدف مهم این مدیریت دانســت و ادامه داد: این محموله شامل ۴۵ دستگاه خودرو است که با یک 
فروند شناور وارد بندر سیریک می شود و مبدأ این محموله یکی از بنادر کشور امارات بوده و فردا وارد 
بندر سیریک می شود و با ایجاد رویه های لازم، در کوتاه ترین زمان ممکن ترخیص خواهد شد.درصد 
به ۱۵ درصد و نرخ وام مســکن حدود ۰.۵ درصد کاهش می یابد.اکونومی گزارش کرد، رئیس بانک 
مرکزی چین گفت تسهیلات سوآپ راه اندازی خواهد شد که به صندوق ها و کارگزاران اجازه می دهد 

از نقدینگی بانک خلق چین برای خرید سهام استفاده کنند.

قیمت نفت در اولین ساعات تجارت در روز سه شنبه به خاطر نگرانی در مورد مختل 
شدن عرضه نفت خاورمیانه به دنبال تشدید درگیری بین رژیم صهیونیستی و حزب الله 
لبنان افزایش یافته اســت.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، قیمت نفت در 
اولین ســاعات تجارت در روز سه شنبه به خاطر نگرانی در مورد مختل شدن عرضه 
نفت خاورمیانه به دنبال تشــدید درگیری بین رژیم صهیونیســتی و حزب الله لبنان 
افزایش یافته اســت. همچنین این احتمال وجود دارد که یک طوفان تابستانی دیگر 
تولید در آمریکا به عنوان بزرگترین تولیدکننده نفت خام دنیا را تحت تأثیر قرار دهد.

قیمت هر بشــکه نفت برنت دریای شــمال امروز با ۵۶ ســنت معادل ۰.۷۶ درصد 
افزایش به ۷۴ دلار و ۴۶ ســنت رســید. نفت وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا هم 
با ۶۱ ســنت معادل ۰.۸۷ درصد افزایش ۷۰ دلار و ۹۸ ســنت معامله می شــود.هر 
دوی این شاخص های نفتی در روز گذشته کاهش قیمت داشتند که نتیجه اطلاعات 

ناامیدکننده در مورد فعالیت های تجاری در منطقه یورو و ادامه نگرانی در باره مصرف 
سوخت چین بود. حمله های موشکی رژیم صهیونیستی به لبنان در روز دوشنبه باعث 

شهادت ۴۹۲ نفر شده و ده ها هزار نفر را مجبور به ترک خانه های خود کرده است.
بازار نفت نگران اســت افزایش تنش ها در منطقه، ایران را به عنوان یکی از بزرگترین 
تولیدکنندگان نفت اوپک به این درگیری وارد کند.تاجران همچنین تمام توجه خود را 
به شرایط جوی داده اند. گالف کوست آمریکا در خطر طوفانیست که تا آخر این هفته 
آن را در می گیرد.تولیدکنندگان نفت آمریکا در حال تخلیه کارکنان خود از سکوهای 
تولید نفت خلیج مکزیک هســتند. پیش بینی ها نشان می دهد طوفان بزرگی در راه 
میادین نفتی این منطقه است.مرکز ملی طوفان آمریکا اعلام کرد طوفانی که در حال 
حاضر در جنوب شرق کوبا قرار دارد احتمالاً شدت گرفته و طی ۷۲ ساعت آینده به 

سمت شرق خلیج مکزیک می رود.

فرزین اعلام کرد

آمادگیشبکهبانکیبرایکمک
بهخانوادهمعدنکاراندرگذشته

رئیس کل بانک مرکزی در پیامی جان باختن جمعی از کارگران معدن ذغال ســنگ 
طبس را تســلیت گفت و بــا خانواده های داغدار این عزیزان ابــراز همدردی کرد.به 
گزارش ایســنا، متن پیام محمدرضا فرزین - رئیس کل بانک مرکزی - به شرح ذیل 
اســت:"حادثه جان باختن ده ها تن از کارگران معدن ذغال سنگ طبس در خراسان 
جنوبی، ضایعه ای بســیار دردناک و تاثر برانگیز را برای تمام مردم کشورمان رقم  زد 
و دل هم میهنــان عزیز از این مصیبت تلخ به درد آمد. از صمیم قلب به  خانواده های 
داغدار این حادثه تسلیت می گویم و خود را شریک غم آنان می دانم.اینجانب از طرف 
شــبکه بانکی نیز ضمن تســلیت و همدردی با خانواده های داغدار معدن معدنجوی 
طبس، این غم جانگداز را به مردم شریف خراسان جنوبی و عموم مردم ایران تسلیت 

عرض نموده و تاکید می کنم شــبکه بانکی آمادگــی دارد برای کمک به بهبود آلام 
خانواده ها و وابستگان این مصیبت در کنار وزارت خانه های مسوول و پیگیری کننده، 

اقدامات لازم را انجام دهد".

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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به گزارش خبرگزاری مهر، محمد شهباز شریف نخست وزیر پاکستان که برای شرکت در اجلاس مجمع عمومی سازمان ملل عازم نیویورک شده است، طی پیامی جان باختن جمع 
کثیری از کارگران معدن طبس را تسلیت گفت.وی افزود: این حادثه دلخراش را به دکتر مسعود پزشکیان رئیس جمهور ایران تسلیت گفته و با خانواده های قربانیان و آسیب دیدگان 
ابراز همبستگی می کنیم. شهباز شریف گفت: دولت و مردم پاکستان در این برهه دشوار در کنار ملت و دولت ایران هستند. همچنین سردار »ایاز صادق« رئیس مجلس پاکستان نیز 

طی پیامی با ابراز تأسف نسبت به حادثه دلخراش معدن طبس، به ملت و دولت جمهوری اسلامی ایران تسلیت گفت.

www.sobh-eqtesad.ir

طیپیامی؛

نخستوزیرپاکستانجانباختنکارگرانمعدنطبسرا
تسلیتگفت
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فناوریهایایرانیکهمیتوانند
معادنزیرزمینیراایمنکنند

دانش بنیــان  شــرکت   ۴۴۴
توانســته اند  حــوزه معــدن 
را  ماشــین آلاتی  و  تجهیزات 
برســانند که همت  تولید  به 
بــرای کاربردی کــردن آنها 
منجر به افزایش ایمنی معادن 

زیر زمینی و حفظ جان معدنچیان خواهد شــد.به گزارش ایسنا، کشاورزی و 
معدنکاری خواهر خوانده های تشکیل جوامع بشری هستند؛ بشر با کشاورزی 
احتیاجات غذایی خود و با معدنکاری خوراک ساخت ابزار خود را تامین کرده 
است. در بســیاری از معادن فعلی ایران آثار معدنکاری قدیمی وجود دارد؛ از 
جمله این معادن می توان به معادن ســرب و روی نخلــک در حوالی انارک،  
معدن مس عباس آباد در حوالی شــاهرود، معدن ســرب آهنگران در حوالی 
ملایر، ســرب و روی ایران کوه در نزدیکی اصفهان و معدن ســرب و روی در 
بلده اشــاره کرد. کوره های قدیمی ذوب فلزات و سرباره های باقی مانده از آنها 
دلالت بر فعالیت معدنکاری در فلات ایران دارد و وجود شبکه وسیع حفریات 
زیر زمینی معدن قدیمی فیروزه نیشــابور نشان می دهد ایرانیان در استخراج 
مواد مهارت زیادی داشــتند، به گونه ای که برای پیشــگیری از ریزش معادن 
از ســتون ها و داربست  اســتفاده می کردند که امروزه مایه حیرت مهندسان 
شده اســت. اما اکنون دیگر عصر کلنگ و بیل در معدنکاری به پایان رسیده 
اســت و ابزارهای نوینی ارائه شده که علاوه بر حفاظت جان معدنچیان، آنها 
را در یافتــن رگه های غنی معدنی کمک می کند. امروزه در معادن باید تدابیر 
لازم جهت نظارت پیوسته و مناســب بر سیستم تهویه وجود داشته باشد تا 
اطمینان حاصل شــود جو داخل معدن خطری برای ســلامت و ایمنی افراد 
ندارد. میــزان پایش به نوع و پیچیدگی معــدن و آلاینده های بالقوه موجود 
در آن بســتگی دارد و ضروری اســت برای اندازه گیری میزان گازهای درون 
معــدن حتما در نقاط متعددی فرآیند نمونه برداری و تشــخیص انجام گیرد 
و هــر چه معدن آلوده تر، میزان اســتفاده از ابزارهای پیش بینی کننده مانند 
دتکتورها و آشکارسازها بیشتر. از این رو است که در معادن از دو نوع ثابت و 
 ،CH۴ پرتابل دســتگاه اندازه گیری غلظت گاز به وفور استفاده می شود. متان
 ،H۲S هیدروژن، سولفید هیدروژن ،CO۲ دی اکسیدکربن ،CO مونوکسیدکربن
اکسیژن O۲ و متان لیستی از گازهای قابل انفجار در معادن و تونل ها هستند. 
گاز متان در نتیجه تکامل تدریجی زغال ســنگ به وجود می آید و در معادن 
زغال ســنگ ممکن است درون ســنگ یا لایه های زغال انباشته شده باشد. 
زمانی که لایه ای از خاک معدن اســتخراج می شــود، فشار از روی این گازها 
برداشــته و باعث متصاعد و پراکنده شــدن گاز متان و دیگر گازها در فضای 
معدن می شــود. در یک معدن زغال  سنگ گاز متان ممکن است درهر محلی 
موجود باشــد، به همین علت استفاده از آشکارســازهای گاز برای تشخیص 
این گازها در معادن امری ضروری اســت. هیدروژن )H۲( گاز قابل اشتعال و 
انفجاری است که قابل مشاهده، بو کردن و یا استشمام نیست. انتشار و نشت 
هیدروژن ممکن اســت در تولید، ساخت، حمل و نقل و ذخیره سازی صنایع 
مختلف مرتبط باشد. اگر آنها با جرقه و احتراق اکسیژن مواجه شوند، ممکن 
است انفجار رخ دهد و آســیب جدی به نیروی انسانی فعال در بخش معدن 
وارد شود. برای تشخیص هیدروژن معدن زغال سنگ، مهندسان فنی شبکه 
معدنکاری صنعتی سنســور هیدروژن را توصیه می کنند. در حال حاضر ۴۴۴ 
شــرکت دانش بنیان در حوزه های تولید تجهیزات و ادوات معدنی در کشور 
فعال شــده اند و همگی آنها در راستای ارتقای ایمنی، هوشمند سازی معادن 
و توســعه تجهیزات به روز صنعت معدن فعال هستند و کاربرد دستاوردهای 
این شــرکت ها می تواند بخشی از چالش های کشــور در حوزه معدنکاری را 
مرتفع کند.بخشــی از این دستاوردها به این شــرح است شناسایی گازهای 
ســمی معادن با نانو حسگرها اکسید ایندیوم ماده ای مناسب برای تشخیص 
گاز سمی اکسید نیتروژن است. به دلیل ضرورت  شناسایی این گاز برای حفظ 
محیط زیست، محققان پژوهشگاه مواد و انرژی نسبت به تولید و بررسی پاسخ 
حسگرهایی بر پایه  نانومیله اکســید ایندیوم به این گاز سمی اقدام کرده اند  
نتایج به دست آمده از این تحقیق حاکی از آن است که حسگرهای تولیدشده 
سرعت تشخیص بالاتری در مقایسه با نمونه های مشابه با پایه  اکسید ایندیوم 
دارند. از دلایل این امر می توان به اســتفاده از روش الکتروفورزیس فرکانس 
پایین برای ســاخت حسگرهای گازی بر پایه  نانو ذرات اکسید ایندیوم اشاره 
کرد که از ویژگی های اصلی این کار تحقیقاتی محســوب می شــود. در این 
تحقیق با بهره گیری از ویژگی های ذکر شــده به  همراه اســتفاده از ساختار 
خاصی از نانوذرات اکســید ایندیوم، حسگرهایی جهت تشخیص گاز اکسید 
نیتروژن تولید شــده است. فرایند مورد استفاده کاهش هزینه ساخت، بهبود 
خواص و ســاده ترکردن روش تولید را به دنبال داشــته است.استفاده از این 
حســگر در صنایعی چون صنعت معدن مشــکلات شناسایی نشت گازهای 

خطرناک را برطرف خواهد کرد..

وارداتخودروبهبندرسیریک
ازامروزآغازمیشود

مدیر بنادر و دریانوردی شــهید باهنر و شرق استان هرمزگان از آغاز واردات و 
ترانزیت خودرو به بندر سیریک، به عنوان یکی از بنادر اصلی استان هرمزگان 
در حوزه شرق این استان از سوم مهرماه خبر داد.به گزارش  ایسنا، حمیدرضا 
محمد حســینی تختی از آغاز واردات و ترانزیت خودرو به بندر سیریک، یکی 
از بنادر اصلی اســتان هرمزگان، از ســوم مهرماه خبر داد و گفت: با توجه به 
تأکیدات مکرر مقام معظم رهبری بر توسعه منطقه مکران، زیرساخت های لازم 
توســط سازمان بنادر و دریانوردی فراهم شده است.وی بندر سیریک را یکی 
از بنادر مهم در حوزه مکران و شرق استان معرفی کرد و افزود: سازمان بنادر 
و دریانوردی نگاه ویژه ای به ایجاد زیرســاخت های مورد نیاز در مکران داشته 
و در همین راستا توســعه خوبی در بندر سیریک صورت گرفته است. اکنون 
اولین محموله خودروی ترانزیتی آماده تخلیه در این بندر اســت.مدیر بنادر و 
دریانوردی شهید باهنر و شــرق هرمزگان گفت: این رویه به درخواست های 
مکرر شرکت های کشــتیرانی و واردکنندگان خودرو ایجاد شده تا از ظرفیت 
موجود برای توســعه فعالیت های اقتصادی بهره برداری شود.محمد حسینی 
تختی افزایش ترانزیت کالا از بندر سیریک را هدف مهم این مدیریت دانست 
و ادامه داد: این محموله شــامل ۴۵ دســتگاه خودرو اســت که با یک فروند 
شــناور وارد بندر سیریک می شــود.وی عنوان کرد: مبدأ این محموله یکی از 
بنادر کشــور امارات بوده و فردا وارد بندر سیریک می شود و با ایجاد رویه های 
لازم، در کوتاه ترین زمان ممکن ترخیص خواهد شــد.این مقام مســئول به 
ویژگی های مهم بندر ســیریک و زیرساخت های ایجاد شده در آن اشاره کرد 
و بیــان کرد: این بندر در موقعیــت ویژه ای قرار دارد و با فاصله کوتاه به بنادر 
عمان و امارات، برخورداری از دو رمپ فلزی، یک اســکله ۱۰۴ متری تخلیه 
و بارگیری و همچنین ســه رمپ خدماتی، ظرفیت قابل توجهی برای پذیرش 
کالاهای وارداتی و صادرات به این کشورها دارد.وی تصریح کرد: بندر سیریک 
با ســرمایه گذاری هفت هزار میلیارد ریالی سازمان بنادر و دریانوردی، دارای 
چهار متر عمق آبخور، ۳۴ هکتار حوضچه و ۵۱ هکتار اراضی پسکرانه است که 

پتانسیل بسیار خوبی در زمینه صادرات، واردات و ترانزیت کالا دارد.

گزیده خبر قالیباف در نطق پیش از دستور:

 رژیم صهیونیستی رفتنی است
بیش از چهار هزار و ۵۰۰ سکه 

طلا به فروش رفت

بورسصعودکرد

در هجدهمین جلسه حراج سکه مرکز مبادله ارز و طلای ایران، ۴۵۴۸ قطعه انواع سکه طلا 
به فروش رســید که سهم ربع ســکه در این حراج ۱۹۰۴ قطعه بود.به گزارش ایسنا، امروز 
دوم مهرماه ۱۴۰۳ اولین حراج پاییزی سکه طلا )هجدهمین جلسه( در مرکز مبادله ارز و 
طلای ایران برگزار شد که از مجموع ۶۹ هزار و ۲۵۶ قطعه ربع، نیم و تمام سکه طلا، چهار 
هزار و ۵۴۸ قطعه انواع سکه طلا از سوی متقاضیان خریداری شد.چه میزان تمام سکه به 

فروش رفت؟......

برنامهرئیسسازمانبورسبرایارتقای
حاکمیتشرکتیدربازارسرمایه

کاهش۱۶درصدیوارداتموبایلدرنیمه
نخستامسال

سخنگوی انجمن سازندگان قطعات خودرو عنوان کرد

بدهکاری ۱۰۰ همتی دو خودروساز به 
قطعه سازان
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گزیده خبر
مهاجرانی در اولین نشست خبری عنوان کرد

»FATF« در حال پیگیری است

»FATF« در حال پیگیری است/تشکر از رهبری/نظر دولت درباره تعطیلی پنجشنبه ها
سخنگوی دولت درباره بررسی مجدد اف ای تی اف در مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
گفت: موضوع با هماهنگی مجمع تشــخیص مصلحت نظام و با رعایت منافع ملی در 
حال پیگیری است.به گزارش ایسنا، در ابتدای اولین نشست خبری فاطمه مهاجرانی 
با تاکید بر اینکه دولت جمهوری اسلامی ایران با ابراز تأسف عمیق از حادثه دلخراش 
طبس این واقعه را به خانواده جانباختگان و ملت ایران تســلیت می گوید، یادآور شد: 
دولت با جدیت برای بهبود شرایط کاری و ضوابط ایمنی تلاش می کند تا از تکرار این 
فجایع جلوگیری شود.وی افزود: همچنین گزارشی از سوی هیئت دولت در این زمینه 
تهیه و به مردم ارائه خواهد شد.ســخنگوی دولت تأکید کرد: این فاجعه نه تنها قلب 
خانواده هــای جان باختگان را جریحه دار کرد، بلکه بار دیگر ضرورت بازنگری و اصلاح 
قوانین و رویه های مرتبط با ایمنی محیط کار را نمایان ساخت. همچنین در پی دستور 
وزیر کار، مقرر شــد که کمیته ای تخصصی به منظور بررســی استانداردهای ایمنی 
معادن در ایران و بازنگری موارد غیرکارآمد تشکیل شود.رئیس جمهور حامل پیام صلح 
پایدار و منصفانه برای همه ملت هاســت مهاجرانی با اشاره به سفر رئیس جمهوری به 
نیویورک تاکید کرد: دکتر پزشکیان و هیئت همراه در سفر به نیویورک برای شرکت 
در مجمع عمومی سازمان ملل متحد در دورانی که یک نسل کشی تمام عیار در غزه و 
توأم با رفتارهای منزجرکننده و دیوانه وار یک رژیم نژادپرست و تداوم این حملات در 
لبنان، ملت های منطقه را در آستانه تهدید و جنگ قرار داده، حامل پیام صلح پایدار 
و منصفانه برای همه ملت هاست.وی ادامه داد: در این سفر رئیس جمهور در سخنرانی 
اصلی و دیدارهای جانبی تلاش خواهد کرد که نماینده ای درخور برای بازتاب شــأن، 
جایگاه و دیدگاه مردم کشــورمان در مخالفت با خشــونت، نارواداری، جنگ طلبی، 
زورگویی و زیاده خواهی باشــد و در همان حال، اشتیاق بی پایان مردم عزیزمان برای 
بهره مندی از یک زندگی زیبنده، مترقی و همکاری جویانه را به ملت های دنیا یادآوری 
کند.سخنگوی دولت گفت: این سفر نه تنها از جهت مقارن شدن با آغاز دولت جدید 
و لزوم رساندن پیام روشن مردم ما به جهان بلکه به دلیل تقارن زمانی با بی ثباتی های 
بین المللی اهمیت دارد. برای دکتر پزشــکیان وفاق ملی ســکوی پرتابی برای ترویج 
وحدت و همدلی میان ملت های مســلمان و همسایه در منطقه و فراسوی آن است و 
آغازی اســت برای صلح و همکاری به جای جنگ و عداوت.در سفر رئیس جمهور به 
نیویورک، سیاست خارجی امتداد سیاست داخلی است مهاجرانی یادآور شد: در این 
ســفر برای رئیس جمهور، سیاست خارجی امتداد سیاست داخلی است و باید گویای 
انتخاب ها و گرایش های مردم کشــورمان باشــد.  وی همچنین با اشاره به برخی از 
رخدادهای روزهای اخیر، اظهار کرد: از انتصاب اولین استاندار اهل تسنن که به بدنه 
دولت اضافه شد تا انتصاب بانوان شایسته در مناصب اداری را در روزهای اخیر تجربه 
کردیم. امیدواریم شاهد حضور بیشتر و پررنگ آنان در ادامه فعالیت دولت چهاردهم 
باشیم.قدردانی از رهبر انقلاب  سخنگوی دولت با اشاره به موافقت مقام معظم رهبری 
با عفو، تخفیف و تبدیل مجازات حدود سه هزار نفر از محکومان دادگاه های عمومی و 
انقلاب، گفت: جا دارد از این اقدام در آغاز هفته وحدت که در راســتای افزایش وفاق 
ملی است تشکر و قدردانی کنیم. تشکر از قوه قضاییه مهاجرانی تاکید کرد: بازگشت 
دانشجویان محروم از تحصیل به دانشگاه ها و مختومه کردن پرونده  برخی محکومیت ها 
که با پیگیری رئیس جمهوری و همراهی دســتگاه قضایــی رخ داد هم از دیگر اخبار 
خوبی بود که جا دارد از رئیس این قوه برای حرکت در راســتای وفاق ملی تشــکر و 
قدردانی کنیم.»FATF« با هماهنگی مجمع تشخیص در حال پیگیری است مهاجرانی 
در پاسخ به پرسشــی درباره بررسی مجدد اف ای تی اف در مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، اظهار کرد: موضوع با هماهنگی مجمع تشخیص مصلحت نظام و با رعایت منافع 
ملی در حال پیگیری است.نظر دولت نسبت به تعطیلی پنجشنبه ها سخنگوی دولت، 
همچنین در پاسخ به پرسشی درباره نظر دولت نسبت به تعطیلی روز پنجشنبه، گفت: 

آنچه در دولت مطرح شد، بازگشت به لایحه ارسالی در دولت سیزدهم است.

ارشد نظامی ارتش در منطقه جنوب شرق کشور:

تحرکات دشمنان در شمال شرق و 
جنوب  شرق کشور کامل تحت نظر 

است
امیر ســرتیپ غلامعلیان بــا بیان اینکه اقدامات زیادی برای کنترل و اشــراف کامل 
یگان های مرزبانی در منطقه مرزی انجام شده است، گفت: در راستای کنترل مرزهای 
جنوب شرق کشور، مترددین مرزی که قصد ورود غیرمجاز به کشور را داشتند، توسط 
یگان های عملیاتی قرارگاه جنوب شــرق دستگیر و تحویل مرزبانی شدند.به گزارش 
ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر سرتیپ امیر غلامعلیان ارشد نظامی ارتش 
و فرمانده قرارگاه منطقه ای جنوب  شــرق نیروی زمینــی ارتش، با بیان اینکه حوزه 
مسئولیتی این قرارگاه، حدود ۸۰۰ کیلومتر از مرزهای جنوب  شرق را شامل می شود، 
گفت: اقدامات لازم در جهت انســداد حدود ۷۰۰ کیلومتر از مرزهای جنوب شــرق 
کشور که در همسایگی افغانستان است، با قدرت و به کارگیری گروه های مهندسی و 
ظرفیت های موجود در حال انجام است.فرمانده قرارگاه منطقه ای جنوب  شرق نیروی 
زمینی ارتش ادامه داد: از ابتدای اســتقرار قرارگاه جنوب  شــرق در منطقه مشرف به 
مرز کشور افغانستان از سال ۱۴۰۰، اقدامات بسیار خوبی برای کنترل و اشراف کامل 
یگان های مرزبانی در منطقه مرزی انجام شده است و در این مدت نزدیک به ۶۰ هزار 
نفر از مترددین مرزی که قصد ورود غیرمجاز به کشــور را داشتند، توسط یگان های 
عملیاتی قرارگاه جنوب شرق دستگیر و تحویل مرزبانی شدند.امیر سرتیپ غلامعلیان 
یادآور شــد: انســداد مرزها نقش بســیار مهمی در کاهش ورود مترددین غیرمجاز 
به منطقه دارد. این کار باید از ســال های قبل انجام می شــد و خدا را شاکریم که با 
همــت و اقتدار نیروی زمینی ارتش، در حال انجام اســت.وی در ادامه درباره مقابله 
با اشــرار و تروریست های مسلح در منطقه مرزی گفت: در جوار منطقه مسئولیت ما، 
گروهک هایی همچون »جیش الظلم« و »انصارالفرقان« حضور دارند؛ اما هوشــمندی 
یگان های نیروی زمینی ارتش و استقرار سامانه های اطلاعاتی، جنگالی و شنود، موجب 
شده که تحرکات دشمنان در منطقه شمال شرق و جنوب  شرق را به صورت کامل زیر 

نظر داشته باشیم و این مرزها را برای ورود اشرار ناامن کرده ایم.

نشست ارائه گزارش هیأت اعزامی مجلس به طبس

قالیباف: گزارش مجلس درباره 
حادثه معدن طبس قابل استناد برای 

قوه قضائیه باشد
رئیس مجلس شــورای اسلامی در 
جلســه ارائه گــزارش هیــأت ویژه 
مجلــس، اعزامی به معــدن طبس 
گفت: گزارش مجلس از حادثه معدن 
طبس باید فنی و کارشناسی، صریح 
و دقیــق و به گونه ای باشــد که قوه 
قضاییه بتواند به عنوان کیفرخواست 

به آن استناد کند.
به گزارش ایسنا، محمد باقر قالیباف 
صبح امروز در نشســت ارائه گزارش 
هیات اعزامی مجلس شورای اسلامی 
به محــل وقوع حادثــه معدن زغال 
ســنگ طبس گفت: خواســته اول 
من انسجام کاری در مجلس است تا 
بتوانیم گزارش دقیقی از ابعاد مختلف این حادثه تهیه و در مجلس ارائه کنیم. رئیس قوه 
مقننه با تاکید بر اینکه حادثه رخ داده در معدن زغال سنگ طبس بسیار تلخ است، گفت: 
نباید اینطور باشد که در این حادثه، غم و سوگ و ناراحتی لحظه ای داشته باشیم و خدای 
نکرده با گذشــت زمان موضوع رها شده و همه چیز به حالت قبل برگردد. وی با اشاره به 
گزارش های ارائه شده گفت: متاسفانه در برخی معادن سیستم پیشگیری و هشدار وجود 
ندارد؛ ما در مقابل جانباختگان و خانواده آنها مسئولیت داریم و باید این عزیزان را جزئی 
از خانواده خود بدانیم و با این نگاه مسئله را پیگیری کنیم.**کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس محور کار تهیه گزارش حادثه معدن زغال سنگ طبس باشدرئیس مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه کمیسیون صنایع و معادن مجلس باید محور کار تهیه گزارش حادثه 
معدن زغال سنگ طبس باشد، افزود: تاکید من این است که موضوع، ژورنالیستی دنبال 
نشود بلکه گزارشی دقیق و فنی که همه ابعاد را مورد توجه قرار دهد، از شروع و چگونگی 
رخ دادن حادثه تا نحوه مدیریت و کمک رســانی به حادثه دیدگان تهیه شود.وی اضافه 
کرد: در زمینــه ایمنی معادن آیین نامه ای با بیش از ۴۰۰ ماده وجود دارد که براســاس 
گزارش ارائه شــده به جزئی ترین موارد اشــاره کرده اما متاسفانه این آئین نامه به صورت 
کامل اجرا نمی شود و در این زمینه دستگاه های مدیریتی و تصدی گر باید پاسخگو باشند؛ 
البته بخشی از مسئولیت ها بر عهده پیمانکاران و برخی دیگر بر عهده دستگاه های متولی 
منطقه ای و ملی قرار دارد و به همه این موارد باید پرداخته شــود.  رئیس مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینکه باید این مسئله در قالب ماده ۲۳۴ آئین نامه داخلی مجلس بررسی و 
پیگیری شود، ادامه داد: گزارش مجلس از حادثه معدن طبس باید فنی، کارشناسی، دقیق 
و به گونه ای باشد که قوه قضاییه بتواند به عنوان کیفر خواست به آن استناد کند.  قالیباف 
با بیان اینکه بخشــی از مسائل مربوط به ابعاد عدم اجرای اصول و اصلاح فرآیندها و رفع 
اشکلات برای جلوگیری از تکرار این حوادث باید توسط کمیسیون اصل نودم قانون اساسی 
مجلس پیگیری شود، گفت: درنهایت تمامی گزارش های مجلس در خصوص حادثه معدن 
زغال سنگ طبس باید به صورت یکجا جمع بندی شده و این گزارش طبق ماده ۲۳۴ آیین 
نامه داخلی به قوه قضاییه ارسال و به آن رسیدگی شود. در ابتدای این جلسه علی نیکزاد 
نایب رئیس مجلس و نماینده ویژه رئیس مجلس در هیأت اعزامی به طبس، رضا علیزاده 
رئیس کمیسیون صنایع و معادن، فرهاد طهماسبی رئیس کمیته معدنی مجلس، مصطفی 
طاهری عضو کمیسیون صنایع و معادن و علی خضریان عضو کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 
اعزامی به محل حادثه به ارائه گزارش خود درباره این حادثه و ابعاد مختلف آن پرداختند.

نماینده مســیحیان ارمنــی جنوب ایران گفت: ایجاد بحران هــا در منطقه و ترورهای هدفمند 
به دنبال اعمال آن سیاســت و کشــاندن پای هم پیمانانش به منازعه منطقه ای است.

به گزارش ایســنا، گقارد منصوریان، نماینده مسیحیان ارمنی جنوب ایران امروز سه شنبه در 
نطق خود در جلســه علنی مجلس شورای اســلامی ضمن عرض تسلیت حادثه معدن طبس به 
خانواده های جان باختگان آن گفت: رژیم صهیونســیتی با تحریک و حمایت بی قید و شــرط 
بعضی از کشــورها آتش بحران ها را افروخته اســت و قوانین و حقوق بین الملل را پایمال و به 
گســترش جنگ دامن می زند. رژیم صهیونیســتی نمونه آشــکار در منطقه خاورمیانه است که 
با حمایت گســترده تســلیحاتی و اطلاعاتی تعدادی از کشــورها آنچنان گستاخ گردیده که به 

وضوح کلمه نسل کشــی مردم بی پناه غزه را رقم می زند.
وی ادامــه داد: رژیــم صهیونیســتی بقای خود را در تــداوم جنگ و کشــتار می بیند. ایجاد 
بحران هــا در منطقــه و ترورهــای هدفمند به دنبال اعمال آن سیاســت و کشــاندن پای هم 

پیمانانش به منازعه منطقه ای اســت. رژیم اشــغالگر در ماه های گذشــته بــا کوچ اجباری و 
کشــتار بی رحمانه مردم فلسطین ثابت کرده است که به ارزش های انسانی و اخلاقی اعتقادی 
ندارد . آن رژیم حتی در ســرزمین های اشغالی نســبت به دیگر ادیان و اقوام اهانت و اعمال 
فشــار می نماید. ارمنیان مســیحی ساکن در اراضی مقدس اشــغالی که حضور چند صد ساله 
دارنــد و یکــی از پایه های اصلی مســیحیان بیت المقدس می باشــند با قدرت قهری شــدید 
مورد اهانت و فشــار قرار گرفتند و زمین های ثبت شــده در تملک کلیســای ارمنی مســیحی 
تصاحب گردیده و به روحانیون مســیحی بی حرمتی صورت گرفته اســت . این نیز الگویی از 
پاکســازی تدریجی دیگر اقوام به دســت صهیونیست از سرزمین های اشغالی است.این نماینده 
مجلس با اشــاره به تصرف قفقاز جنوبی توســط جمهوری آذربایجان با حمایت گسترده رژیم 

صهیونیستی نســبت به ایجاد کریدور زنگزور هشدار داد.

رئیس جمهور بامداد چهارشنبه )۴ مهر ماه( در هفتاد و نهمین مجمع عمومی سازمان ملل 
سخنرانی خواهد کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، مسعود پزشکیان رئیس جمهور کشورمان 
که به منظور شرکت و سخنرانی در هفتاد و نهمین مجمع عمومی سازمان ملل به نیویورک 

سفر کرده، قرار است بامداد چهارشنبه، ۴ مهر ۱۴۰۳ در این نشست سخنرانی کند.
بر همین اساس سخنرانی رئیس جمهور ســاعت ۳۰ دقیقه بامداد روز چهارشنبه به وقت 
تهران و ساعت ۱۷ به وقت نیویورک خواهد بود.به گزارش مهر، مسعود پزشکیان در اولین 
روز ســفرش به نیویورک علاوه بر حضور در نشست الدر، با مدیران رسانه های آمریکایی 
نیز گفت وگو کرد و به ســوالات آنان در جهت تبیین مواضع جمهوری اسلامی ایران برای 
مقابله با ایران هراســی و دیگر موضوعات، از جمله مقابله با جنایات رژیم صهیونیستی در 
لبنان و غزه پاسخ داد.همچنین وی در نخستین روز سفرش به نیویورک با رؤسای جمهور 
ترکیه، ســوئیس و فنلاند و همین طور رئیس شورای اروپا دیدار و گفت وگو کرد.پزشکیان 
همچنین در پایان روز کاری دوم در ســفر بــه نیویورک نیز در اجلاس چالش های آینده 

حضور یافت و سخنرانی کرد.

رئیس مجلس شــورای اسلامی با بیان اینکه صهیونیســت ها با عملیات های تروریستی کور، 
بی گناهان را به کام مرگ می کشانند، گفت: رژیم صهیونیستی رفتنی است، چرا که ظلم پایدار 
نمی ماند.به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف در نطق پیش از دستور جلسه علنی امروز 
)ســه شنبه سوم مهر ماه( مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: حادثه معدن طبس عمیقاً قلب 
ما و ملت شریف ایران را به درد آورده است. هیچ کارفرما یا مسئولی حق ندارد هر سطحی از 
حوادث دردآور این چنینی را اقتضای کار یا غیرقابل اجتناب بداند.وی ادامه داد: کمیســیون 
صنایع مجلس و آقای نیکزاد به عنوان نماینده ویژه اینجانب به همراه نماینده مردم شــریف 
طبس در میدان بر روند تصمیم گیری ها و فرآیند امدادرسانی نظارت کرده و گزارشی دقیق از 
علل وقوع حادثه تهیه خواهند کرد.آئین نامه ایمنی در معادن باید با دقت رعایت شــودرئیس 
مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: بدون کوچک ترین مماشات در این زمینه به نمایندگان ملت 
و مردم شریف ایران گزارش خواهیم داد. آئین نامه ایمنی در معادن مصوب سال ۹۱ زینتی و 
صوری نیست و باید مو به مو و با دقت رعایت شود.قالیباف گفت: مجلس و قوه قضائیه پاسدار 
رعایت قانون هستند و در این زمینه سختگیرانه برخورد خواهند کرد. حق اولیه کارگر، کار در 
شرایط ایمن و استاندارد است و هیچ بهانه ای برای زیر پا گذاشتن این حق مسلم وجود ندارد. 
به خانواده های عزیز معدنچیان جان باخته صمیمانه تسلیت و تعزیت می گویم.قالیباف در ادامه 
گفت: جمهوری اسلامی ایران ترور و کشتار جمعی مردم لبنان در حمله تروریستی اخیر رژیم 
صهیونیستی و بمباران منازل مردم بی دفاع را به شدت محکوم می کند. مراتب همدردی ملت 
شــریف ایران را به قربانیان این حادثه ابلاغ می کنم و یاد و خاطره شــهدای گرانقدر را گرامی 
می دارم. همچون گذشــته، حامی و همراه دولت و ملت ســربلند لبنان هستیم و برای شفای 
عاجل مجروحان دعا می کنیم.رژیم صهیونیستی بی آبروترین جنایتکار تاریخ تمدن انسانی است

وی با بیان اینکه رژیم خبیث صهیونیســتی ثابت کرده اســت که بی آبروترین جنایتکار تاریخ 

تمدن انسانی اســت؛ گفت: آنها بی پروا کودکان را به قتل می رسانند، نسل کشی می کنند و با 
عملیات های تروریســتی کور، بی گناهان را به کام مرگ می کشــانند و به این اقدامات، افتخار 
می کنند.قالیباف افزود: تمام این ها در حالی اســت که عاملان این جنایات، در کنگره آمریکا و 
در مقابل چشم مردم جهان ایستاده تشویق می شوند تا تمام ارزش های انسانی به سخره گرفته 
شــود. آمریکا و اتحادیه اروپا فقط زمانی بر قوانین بین المللی تأکید می کنند که برای آن ها و 
متحدانشان نفعی داشته باشد، اما در نهایت هیئت حاکمه آمریکا حاضر است بشریت را به پای 
منافع مجتمع نظامی، صنعتی و صهیونیسم بین الملل قربانی کند. رئیس مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: رژیم صهیونیســتی رفتنی اســت، چرا که ظلم، پایدار نمی ماند و پس از آن، مردم 
جهان آمران و عاملان این جنایات را محاکمه خواهند کرد.  دولت های اسلامی باید بیدار شوند

قالیباف افزود: دولت های اســلامی باید بیدار شــوند، اگر برادری بین مســلمانان برای آن ها 
کافنیســت، غیرت عربی داشته باشــند و قدرت خود را با محور مقاومت هم افزا کنند. ماشین 
کشتار صهیونیستی باید با همراهی تمام کشورها و عدالت خواهان جهان به خصوص دولت های 
مســلمان متوقف شود و صلح هرچه زودتر در غزه برقرار شــود. وی در ادامه گفت: همچنین 
فرارسیدن هفته دفاع مقدس را گرامی می دارم و به روح ملکوتی امام راحل و شهدای گرانقدر 
دفاع مقدس درود می فرستم. جهاد و رشادت آن دلیرمردان جوانمرد، ملت ایران را در پیشگاه 
تاریخ سربلند و روسفید کرد. یاد و خاطر آن ها گرامی باد. قدردان مجاهدت شهیدان زنده ایران 
اســلامی، مجاهدان نیروهای مســلح در ارتش جمهوری اسلامی ایران، سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی، فرماندهی انتظامی و وزارت دفاع هستیم. خداوند پشتیبان شما باشد، که پشتیبان 
ملت هســتید. قالیباف خاطرنشان کرد: همچنین آغاز ســال تحصیلی و بازگشایی مدارس و 
دانشــگاه ها را به تمامی دانش آموزان، دانشجویان، معلمان و اساتید گرامی تبریک می گویم و 

سالی پر برکت همراه با موفقیت و پیشرفت های علمی برای آنان آرزومندم.

وزیر امور خارجه کشورمان با همتای مکزیکی دیدار و گفت وگو کرد.به گزارش خبرگزاری مهر، سید عباس 
عراقچی وزیر امور خارجه کشورمان در حاشیه هفتاد و نهمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل در 
نیویورک با »آلیسیا بارسنا« وزیر امور خارجه مکزیک دیدار و گفت وگو کرد.گفتنی است، عراقچی جمعه 
شب ۳۰ شهریور ۱۴۰۳ به وقت محلی )آمریکا( در صدر هیأتی به منظور شرکت در هفتاد و نهمین نشست 

مجمع عمومی سازمان ملل متحد وارد فرودگاه جان اف کندی نیویورک شد. وی در روزهای گذشته با همتایان خارجی و مقام های بین المللی از جمله وزرای خارجه لبنان، عربستان، ازبکستان، 
بلغارستان، بحرین، کویت و کوبا، ژاپن، رئیس کمیته بین المللی صلیب سرخ، دبیرکل شورای همکاری خلیج فارس و هماهنگ کننده سازمان ملل در امور غزه دیدار کرد.

وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه دیدارها و رایزنی های خود در نیویورک با رافائل گروسی 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی دیدار و رایزنی کرد. به گزارش خبرگزاری مهر، وزیر 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در ادامه دیدارها و رایزنی های خود در حاشیه هفتاد و 
نهمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل در نیویورک با رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین 

المللی انرژی اتمی دیدار و رایزنی کرد.

در حاشیه نشست مجمع عمومی سازمان ملل؛

عراقچی با رافائل گروسی در 
نیویورک دیدار کرد

در حاشیه هفتاد و نهمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل؛

»عراقچی« با وزیر خارجه مکزیک دیدار 
کرد

منصوریان: رژیم صهیونیســتی بقای خود را در تداوم 
می بیند کشتار  و  جنگ 

در پی سفر به نیویورک؛

پزشکیان بامداد چهارشنبه در سازمان 
ملل سخنرانی خواهد کرد

قالیباف در نطق پیش از دستور:

 رژیم صهیونیستی رفتنی است
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گزیده خبر سخنگوی انجمن سازندگان قطعات خودرو عنوان کرد

بدهکاری۱۰۰همتیدوخودروسازبهقطعهسازان
ســخنگوی انجمن ســازندگان قطعات و مجموعه های خودرو ضمن 
تاکید بر اینکه نبود استراتژی ثابت و مدون برای صنعت خودرو کشور، 
ســبب شده که با هر تغییر، نقشــه و مسیر راه صنعت هم تغییر کند، 
این موضوع را از جمله اصلی ترین موارد عدم توســعه صنعت دانسته و 
معتقد است چنانچه با قید فوریت برای رفع مشکلات مجموعه صنعت 
خودرو )خودروسازی و قطعه ســازی( چاره اندیشی نشود، نابودی این 
صنعت، قطعی اســت.فرهاد به نیا در گفت وگو با ایسنا، ضمن تاکید بر 
اینکه وزیر صنعت، معدن و تجارت بایستی هر چه سریع تر به مشکلات 
صنعت قطعه ســازی کشور ورود کند، تصریح کرد: نیاز است که وزارت 
صمت، رسیدگی به مشکلات مجموعه صنعت خودرو )خودروسازی و 
قطعه ســازی( را در اولویت قرار دهــد؛ چراکه خطر توقف صنعت یک 
خانــواده حداقل ۳۵۰ هزار نفری )غیــر از صنایع زیر مجموعه ای( در 
کشــور وجود دارد و با آهنگی که این صنعت پیش رو گرفته است، در 
حقیقت صنعت خودروسازی و قطعه ســازی کشور بسیار زود متوقف 
خواهد شــد. توقف این صنعت، قطعا هزینه بســیار ســنگینی برای 
کشــور در پی خواهد داشت.سخنگوی انجمن ســازندگان قطعات و 
مجموعه های خودرو کشور، ضمن گلایه از اینکه دوستان وزارت صمت 
گویی هنوز خطر تعطیلی این صنعــت را جدی نگرفته یا از آن غافل 
هســتند، گفت: نبود اســتراتژی ثابت در صنعت خودرو و قطعه سازی 
کشــور سبب شده اســت که دائماً با تغییر وزرای کشور، برنامه ها هم 
تغییر کند. یک روز بحث تیراژ تولید مطرح است، یک روز بحث واردات 
بســیار جدی می شــود و روز دیگر موضوع خودرو برقی، آن هم بدون 
توجه به اینکه کشور هنوز ظرفیت های لازم برای آن را پیدا نکرده است 
و بایستی فعلا مشــکل خود را در عرصه خودروهای فسیلی رفع کند 

و در کنار آن، جذب تکنولوژی خودروهای برقی را هم پیگیر باشد.
وی افزود: این نبود اســتراتژی مدون در صنعت خودرو، باعث شده که 
هر وزیری که در ســکان وزارت صمت می نشــیند، سعی می کند که 
ایده ها و نظرات خود را بدون توجه به اینکه این صنعت، کار خود را از 
کجا آغاز کرده، برای توسعه آن لازم است که چه کارهایی انجام شود، 

چه عارضه هایی دارد و به کجا حرکت خواهد کرد، پیاده سازی کند.  
این عضو هیات مدیره انجمن قطعه سازی کشور تصریح کرد: اگر واقعا 
وزارت صمت یا مسئولان، صنعت خودرو را نمی خواهند، یکبار شفاف 
به فعالان این صنعت اعلام کنند که صنعت خودرو، هیچ مزیتی برای 
کشور ندارد؛ در اینصورت حداقل ما نیز تکلیف خودمان را با کارگاه ها 
و وضعیت سیســتم تولیدی خود می دانیم.بدهی خودروسازان از ۱۰۰ 
همت فراتر رفت به نیا تاکید کرد: در مجموع نبود این استراتژی واحد 
و مشــخص، مشکلات بســیاری را به وجود آورده اســت، بطور مثال 
مقرر بود که وضعیت پرداختی خودروســازان )بدهی خودروسازان به 
قطعه سازان( متعادل شود که نشــد. در حال حاضر بالغ بر ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان هر دو خودروســاز به قطعه سازان بدهی دارند و احتمالا 
تا امروز این عدد بیشتر هم شده است. همچنین قرار بود که قیمت ها 
توسط خودروسازان به روز شود که این نیز عملیاتی نشد. این ها سبب 
شــده که صنعت قطعه سازی در تامین مواداولیه، تامین نیروی انسانی  
و تکنولوژی خود دچار مشــکلات عدیده ای شــود که قطعا می تواند 

مشکلات بسیاری را برای صنعت خودرو هم به دنبال داشته باشد.
سخنگوی انجمن سازندگان قطعات و مجموعه های خودروهای کشور، 
یادآور شــد: طبق آمار و اطلاعاتی که انجمن در رابطه با بحث افزایش 
قیمت خودروها تهیه کرد که براســاس آن در ســال ۱۳۹۱ )۲۰۱۱ 
میلادی(، صنعت خودرو ما در جهان به رتبه ســیزدهم رســید؛ تیراژ 
تولیدی که در آن سال داشتیم، بالغ بر یک میلیون و ۷۰۰ هزار دستگاه 
خودرو بود و دقیقا همان سالی بود که قیمت بازار از قیمت کارخانه ای 
محصولات، پایین تر و خودروسازان پیشنهاد فروش قسطی محصولات 
را می دادند.ایــن فعال صنعتی ادامه داد: بســیاری از افراد با پرداخت 
یــک مبلغ پیش پرداخــت و در حقیقت به قیمت بــازار، خودرو را از 
شرکت های خودروســازی خریداری می کردند که همانطور که اشاره 
شد در بسیاری از خودروها، قیمت بازار از قیمت کارخانه پایین تر بود. 
علت این موضوع چه بود؟ تنها علت این امر، افزایش تولید بود و میزان 

خودرویی که در کشــور تولید شــد، بیش از نیاز بازار بود.وی تصریح 
کرد: در حال حاضر اما متاســفانه با سیاســت هایی که وزارت صمت و 
همچنین دو خودروساز پیش گرفته اند، تیراژ تولید که قرار بود به روزانه 
۳۰۰۰ دستگاه برسد اما متاســفانه با "عدم بی سیاستی" )نه سیاست 
غلط(، همین امروز، تیراژ تولید گروه ســایپا حدود ۱۵۰۰ خودرو و در 
ایران خودرو حدود ۱۹۵۰ دســتگاه است. این درحالیست که مقرر شد 
هریک از خودروســازان روزانه ۳۰۰۰ دســتگاه خودرو در سال ۱۴۰۳ 

تولید داشته باشند تا بتوانند نیاز بازار را به طور کامل مرتفع کنند.
مشــکلات خودروسازان، دامن قطعه سازان را هم می گیرد...به نیا ضمن 
تاکید براینکه این آمار نشان  می دهد که خودروسازان در دو بحث دچار 
مشکل هستند؛ گفت: مشکل اول در بحث قیمت گذاری خودرو است؛ با 
توجه به اینکه طی سال های اخیر قیمت ها واقعی نشده، خودروساز هم 
چندان  علاقه ای به افزایش تیراژ ندارد. مشــکل دوم در خصوص عدم 
تعدیل به  موقع قیمت های قطعه ســازان است که سبب شده بسیاری 
از خود قطعه ســازان هم دچار توقف تولید شده اند. مجموع این موارد 
یک آمار پایین تولید خودرو را ایجاد کرده که نتیجه آن قطع به یقین 
افزایش قیمت خودرو در بازار خواهد بود؛ مگرآنکه وزیر جدید صنعت، 
معدن و تجارت، بحث خودروســازی کشــور را جدی بگیرد و بخواهد 
ســریع به آن ورود کند.عضو هیات مدیره انجمن ســازندگان قطعات 
کشور خاطرنشــان کرد: قیمت محصولات در صنعت خودروسازی در 
بازه زمانی مورد اشــاره، یعنی از سال ۱۳۹۱ تا به امروز، بطور میانگین 
)براســاس آمار انجمن( در برخی از خودروها ۱۷ برابر و در برخی هم 
۲۱ برابر شده اســت؛ یعنی افزایش قیمت ها را نسبت به سال ۱۳۹۱ 
در نظر بگیریم، قیمت خــودرو به طور میانگین حدود ۱۹ تا ۲۱ برابر 
شده است. این در حالیست که در بازار آزاد، قیمت خودروها ۳۶ تا ۳۸ 
برابر شــده اند. این بدان معناســت که بازار کشور از همین محصولات 
خودروســازان، سود دو برابری از محل "جابه جایی خودرو از کارخانه تا 
بازار" کســب می کند.  از این جابه جایی حدود ۵۰ تا ۶۰ درصد سود، 
نصیب در حقیقت بخش دلالی می کند.وی افزود: این سود که تاثیری 
در گردش مالی صنعت خودرو و قطعه ندارد و در حقیقت حقوق مربوط 
به ایــن صنعت در اختیار بخش دلالی قــرار می گیرد، صنعت خودرو 
دچار بحران می شــود و این بحران به صنعت قطعه ســازی کشور هم 
منتقل می کند. نتیجه همین می شود که بر میزان مطالبات قطعه سازان 
از خودروســازان افزوده می شــود، افزایش تولید و ارتقا کیفیت محقق 
نمی شود و برنامه تولید پلتفرم های جدید بلاتکلیف است. ضمن اینکه 
برخی قطعه ســازان نیــز در اینکه توان ادامــه دادن دارند یا خیر، در 
تردیدند.  به نیا تصریح کرد: براین اســاس درخواست ما از وزیر صمت 

این اســت که جهت جلوگیری از خطر توقف این صنعت بزرگ، بسیار 
سریع به موضوع ورود کنند؛ حداقل اینکه با نماینده  بخش قطعه سازی 
کشور جلسه ای ترتیب دهند و مشکلات و پیشنهادات و راهکارهای حل 
این مشکلات را بشنوند. امیدواریم که این کار عملی شود تا بتوانیم این 
صنعت بزرگ کشور را پابرجا نگه داریم.تامین کنندگان صنعت خودرو، 
دیگــر "توان" تامین ندارند وی تصریح کــرد: مجدد تاکید می کنم که 
قطعه سازان نیز از مشکلات خودروسازان مصون نیستند و بار مشکلات 
آن ها به قطعه سازان نیز سرایت کرده و می کند. قطعه سازان برای آنکه 
بتوانند مواداولیه مورد نیاز خود را تامین و نیروی انسانی و کارگر خود 
را حفظ کند، تکنولوژی جدید برای خط تولید خود فراهم کند، نیاز به 
این دارد که مطالبات خود را به روز دریافت کند. بدهی خودروسازان به 
قطعه سازان انباشته شده و پرداخت نمی شود، قطعه سازان حکم تعدیل 
قیمت گرفته اند اما قیمت هایشان تعدیل نمی شود، قطعه تحویل شده 
اما بازهم پول قطعه ســاز را پرداخــت نمی کنند، ضمن اینکه به ناحق 
نیز جرائم بالایی از قطعه ســازان کسر می کنند، اما منتظر هستند که 
قطعه تامین شود؛ حقیقت این است که قطعه ساز نیز دیگر توان تامین 
ندارد.سخنگوی انجمن قطعه سازان تصریح کرد: خودروساز در پرداخت 
مطالبات دچار ضعف اســت و خودشــان نیز این موضوع را می دانند؛ 
بنابراین بایستی شفاف اعلام کنند که "ما پول قطعه سازان نمی دهیم، 
قطعه ســاز دچار بحران شــده و حال این بحران برای تامین قطعات 
مورد نیاز، دامن خود ما را هم گرفته اســت".  اگر خودروساز به وظایف 
خود عمل کند، مطمئناً صنعت قطعه ســازی کشور، توان تولید و توان 
افزایــش کیفیت و توان تامین پلتفرم جدید را به راحتی دارد. بنابراین 
اگر خودروســاز به تعهدات خود پایبند باشــد، قطعا موضوع تیراژ به 
راحتی قابل جبران است. وی با بیان اینکه زمانیکه مطالبات قطعه ساز 
پرداخت نمی شــود و تعدیل ها به موقع صورت نمی گیرد، دچار هزاران 
مشــکل می شــود که تنها یکی از آن ها همین بحث کاهش ارسال و 
تامین قطعات اســت، گفت: در حال حاضــر  در یک واحد تولیدی در 
داخل کشور، غیر از اینکه باید مطالبات کارگری را پرداخت و مواداولیه 
را نیز تهیه کنیم، با ســازمان هایی همچون اداره امور مالیاتی، سازمان 
تامین اجتماعی و بانک ها نیز درگیر هستیم و بایستی به موقع بتوانیم 
مطالبات آن  ها را پرداخت کنیم.  این درحالیســت که این سازمان ها 
به هیچ عنوان حاضر نیســتند مشکلات قطعه ســازی را بپذیرند و در 
یک کلام می گویند اگر مطالبات پرداخت نشود، از ادامه کار به راحتی 
ممانعت می شود. به نیا تصریح کرد: بنابراین علاوه براینکه پول خود از 
خودروسازان را نمی توانیم دریافت کنیم، این سازمان ها را هم پیش رو 
داریم. این درحالیست که می دانیم دولت در شرایط خاصی دارد که نیاز 

به تامین به موقع نقدینگی وجود دارد، فشار به شکل کاملا مستقیم 
به بنگاه های تولید وارد می شــود. یک یا دو مــاه حتی قبض برق را 
پرداخت نکنیم، بلافاصله برق قطع خواهد شد. سیاست گذاران صنعت 
خودرو حاضر نیستند، یکبار نگاه واقعی به قیمت خودرو داشته باشند 
عضو هیات مدیره انجمن ســازندگان قطعــات در ادامه با بیان اینکه 
مادامی که شــرایط بازار به این شکل باشد که یک خودروی ۳۰۰ یا 
۴۰۰ میلیون تومانی در  بازار ۹۰۰-۸۰۰ میلیون تومان خرید و فروش 
می شــود و این اختلاف سود بصورت رانت در اختیار بعضی افراد قرار 
می گیرد، بروز زیان در صنعت خودروســازی و سرایت آن به صنعت 
قطعه ســازی وجود دارد. کارنامه هر دو خودروساز نشان می دهد که 
بالای ۲۰۰ هزار میلیارد تومان این دو شرکت زیان انباشته دارند که 
دائماً هم بر آن اضافه می شــود. چرا این اتفاق می افتد؟ بخاطر اینکه 
سیاســت گذاران صنعت خودرو حاضر نیســتند یکبار هم که شده، 
به مســئله قیمت خودرو، بصورت واقعی نگاه کننــد. وی افزود: اگر 
 )CKD و نه(  CBU قرار اســت که به اســم رقابت  خودرو به صورت
از خارج وارد شــود آن هم با ارز دولتی )شهر پرُ است از خودروهای 
مختلــف چینی!( و هیچگونه تعهدی هم در کیفیت و خدمات ندارند 
و مهمتــر اینکه در قیمت گذاری هم آزاد باشــند، اجازه دهید ما هم 
رقابت کنیم و قیمت را آزاد کنید.   ســخنگوی انجمن قطعه ســازان 
خاطرنشــان کرد: چندی پیش در نشســت با یکی از مسئولان اعلام 
کردیم که اگر اجازه دهند صنعت خودرو از قیمت گذاری معاف باشد، 
با افزایش تیراژ،   قول می دهیم که ظرف حداکثر تا پایان سال قیمت 
خــودرو در بازار ۲۰ تــا ۲۵ درصد و حتی ۳۰ درصــد، کاهش پیدا 
کند. همه می دانیم که ملاک خرید خودرو، قیمت کارخانه نیســت؛ 
بلکــه ملاک قیمت خودرو بــرای مصرف کننده بازار اســت. چرا که 
مصرف کننده واقعی که نیاز به خودرو دارد نمی تواند چندین نوبت در 
صف های قرعه کشــی بماند و باید نیاز خود را از بازار تامین کند. لازم 
اســت که وزارت صمت، شــورای رقابت و در حقیقت دولت پای این 
موضوع بایســتد. این فعال صنعتی خاطرنشــان کرد: در همین قرعه 
کشــی اخیر ایران خودرو شاهد بودیم که بالغ بر سه میلیون نفر برای 
۱۱۵ هزار خودرو ثبت درخواســت کردند؛ این حجم تقاضا برای این 
اســت که می خواهند به قیمت کارخانــه بخرند و در  بازار چند برابر 
قیمت بفروشند. پس باید کاری کرد که نه این رانت توزیع شود و نه 
مصرف کننده قیمت بالاتر نپردازد. ضمن اینکه با فروش خودروساز به 
قیمت واقعی، از زیان صنعت هم جلوگیری می شود. آزادسازی قیمت 
درخواســت صنعت خودروسازی و قطعه سازی کشور از وزیر صمت و 
رئیس جمهور اســت. عضو هیات مدیره انجمن سازندگان قطعات در 
پایان به موضوع برخورد ســازمان مالیاتی نیز پرداخت و گفت: تولید 
ناخالص ملی، مهمترین اولویت یک کشــور است. سهم خودروسازی 
در تولید ناخالص ملی ۳۳.۹ اســت که این رقم، عدد بســیار بالایی 
به ویژه در ایران اســت. دولت باید این ســهم را حفظ یا بیشتر کند. 
یکی از راه ها این است که در حقیقت، سرمایه آزاد در بازار )نقدینگی 
ســردرگردان( را به حضور در بنگاه های تولیدی جذب کند. یکی از 
راه هایی که می تواند سرمایه ها را به سمت بنگاه های تولیدی بکشاند، 
ایجاد ســود در بنگاه های تولیدی اســت یا می تواند از طریق کاهش 
دریافــت مالیات از بنگاه های تولیدی اقدام کند. یعنی به تولیدکننده 
اعلام کند که چنانچه افزایش نیرو داشــته باشــد، بــه این میزان از 
مالیات شــما کم خواهیم کرد. وی افزود: اتفاقی که خواهد افتاد این 
اســت که سرمایه گذار که پول در اختیار دارد، به جای اینکه به سراغ 
بــازار ارز یا خودرو برود، در بنگاه های تولید ســرمایه گذاری می کند. 
این راهی اســت که دنیا پیش گرفته است. اما متاسفانه در کشور ما 
حداقل طی دو ســه ســال اخیر که وضعیت نقدینگی بسیار بحرانی 
شده، فشار مالیاتی برای بنگاه های تولیدی بسیار شده است؛ بنابراین 
نه تنها مورد تشویق قرار نگرفتیم که سالانه بطور متوسط مالیات بالا 
مــی رود. مالیات در همه دنیا، مالیات بر درآمد اســت؛ اگر یک بنگاه 
مالیاتی درآمد ندارد، چه باید کرد؟ این فرهنگ در ســازمان مالیاتی 

ما مورد قبول نیست و کاری به سود یا زیان واحد تولیدی ندارند.

رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی عنوان کرد

تامین شکر بنکداران از بازارگاه با قیمت مصوب
رئیس اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی از 
رفع مشــکلات توزیع شکر خبر داد و اظهار 
کرد: توزیع شکر در بازارگاه و با نرخ مصوب 
انجام می شــود و دیگر مشــکلاتی همچون 
نوسانات قیمتی وجود ندارد و حتی با قیمتی 
کمتر از نرخ مصوب نیز عرضه می شــود.به 
گزارش ایســنا، شــکر جزو مواد اولیه اصلی 
بسیاری از واحدهای تولیدی صنعت غذاست. 

این محصول تاکنون چالش های بسیاری را برای عرضه کنندگان اصلی داشته و  از جمله چالش های 
اصلی این محصول دو نرخی بودن آن است که موجب می شود سود اصلی نصیب دلال ها شود چراکه 
به دلیل همین مســئله در خرده فروشی ها شــکر وجود ندارد و یا حتی با قیمت بالاتری به فروش 
می رسد. حتی بر اساس شواهد موجود بر روی برخی از شکرهای بسته بندی شده هیچ قیمتی درج 
نشده و در بسیاری از مواقع با قیمت بالاتری به فروش می رسد.از جمله دلایلی که این مشکلات را به 
وجود آورد مشخص نبودن محل تامین بود که عرضه کنندگان از بازار آزاد تهیه می کردند و به گونه ای 
می توان گفت شیوه توزیع شکر مشکل داشت و بازار این محصول را دچار نوسان و ناترازی کرده بود 
و در این میان هم توزیع کنندگان اصلی از شــرایط موجود ناراضی بودند و هم مردم به دلیل نبودن 
نرخ مشــخص و گران فروشی دچار نارضایتی شده بودند. اما به گفته رئیس اتحادیه صنف بنکداران 
مواد غذایی حالا دیگر توزیع شــکر در بستر سامانه بازارگاه صورت می گیرد و مشکلات موجود حل 
شده است.  رضا کنگری-رئیس اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی- در گفت وگو با ایسنا، درباره علت 
ناترازی قیمت  خرید و عرضه شــکر اظهار کرد: علت این ناترازی ها نبود اتحادیه بنکداران در سامانه 
بازارگاه و مشخص نبودن منبع تامین بنکداران مواد غذایی بود که از بازار آزاد به نرخ های متفاوت تهیه 
می شد، به همین دلیل نیز مشکلاتی در قیمت به وجود آورده بود که خوشبختانه این مشکل رفع شده 
و در حال توزیع است و همین امر موجب ثبات در بازار شده است.وی افزود: با برگزاری جلسات متعدد 
بنکداران به بازارگاه متصل شدند به قیمت مصوب ۳۸ هزار و ۵۰۰ تومان تامین و به قیمت مصوب ۴۰ 
هزار و ۵۰۰ تومان به دســت مصرف کننده نهایی می رسد و در این زمینه هیچ مشکلی نداریم.رئیس 
اتحادیه صنف بنکداران مواد غذایی با تاکید بر اینکه کمبودی در حوزه شکر نداریم و حتی با قیمت 
کمتر از قیمت مصوب نیز عرضه می شود، درباره شیوه صحیح توزیع اظهار کرد: نظام توزیع در برخی 
زمینه ها همچون شکر مشکلاتی داشت که پیگیری ها و مکاتباتی انجام شد تا مشکل حل شود و در 
این زمینه دیگر مشکلی نداریم، اما در حوزه برنج به دلیل اینکه فصل برداشت برنج ایرانی است و ما 
در فصل ممنوعیت برداشت برنج ایرانی قرار داریم، برنج خارجی در بازار کم شده و این موارد موجب 
افزایش قیمت برنج در کشور است. وی  در پایان ضمن اشاره به اینکه میزان عرضه و تقاضای 
شکر در کشور با هم مطابقت دارد و هیچ چالشی در این زمینه نداریم، اظهار کرد: شکرهای 
بســته بندی نیز ۴۹ هزار و ۵۰۰ تومان قیمت گذاری شده و بر روی محصولات این قیمت 

درج می شود و تنها به همان قیمت به فروش می رسد.

بورس صعود کرد

بازار سرمایه در سومین روز هفته رشد قابل توجهی داشت؛ به طوری که شاخص 
کل با افزایش بیش از ۱۷ هزار واحد به رقم دو میلیون و ۱۱۶ هزار واحد رســید.

به گزارش ایســنا، بازار بورس در ســومین روز هفته افزایش داشت. روز دوشنبه 
شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران ۱۷ هزار و ۶۱۶ واحد رشد کرد و در عدد 
دو میلیون و ۱۱۶ هزار و ۵۳۷ واحد ایستاد.شــاخص هم وزن هم با رشــد ۶۱۸۷ 
واحد به رقم ۶۹۵ هزار و ۹۵۹ واحد رســید.امروز بیش از ۲۸۸ هزار فقره معامله 
به ارزش ۷۵۴۰ میلیارد تومان در بازار ســهام انجام شــد.بورس صعود کرد نقشه 
بازار بورس ـ شنبه ۲ مهر ۱۴۰۳ فملی، فولاد و فارس بیشترین تاثیر مثبت را بر 
شاخص بورس داشتند. از نمادهای پرتراکنش نیز می توان به فولاد، کماسه و ذوب 
اشاره کرد. روز شنبه شــاخص فرابورس ایران نیز ۱۵۲ واحد افزایش داشت و به 
۲۲هزار و ۷۷ واحد رسید. تعداد معاملات امروز فرابورس ۱۶۱ هزار فقره و ارزش 
آن ۲۳ هزار میلیارد تومان بود. زاگرس، خاور و فزر به ترتیب بیشــترین اثر مثبت 
را بر شاخص فرابوس داشتند. فزر، خاور و شفام هم از نمادهای پرتراکنش بودند. 
دامنه نوســان بورس هم چنان ۳ درصد اســت. از روز یک شنبه )۱۴ مرداد ماه( تا 
چهارشــنبه )۱۷ مرداد ماه( دامنه نوسان معاملات ســهام به مثبت و منفی یک 
درصد و معاملات صندوق های ســرمایه گذاری سهامی به مثبت و منفی دو درصد 
تغییر کرد و متعاقب آن دامنه نوســان معاملات بورس از روز شــنبه )۲۷ مرداد( 
تا ۱۷ شــهریور به مثبت و منفی دو درصد تغییر یافت. روز شنبه ۱۷ شهریور هم 
این عدد به مثبت و منفی ســه درصد افزایش یافــت. دولت چهاردهم قصد دارد 
از طریق بازار ســرمایه، پروژه های پیشران و طرح های داراتوجیه فنی و اقتصادی 
را بــه تحرک درآورد؛ موضوعی که در صــورت اجرای صحیح، می تواند هم منافع 
مالی برای سهامداران داشته باشد و هم پروژه های نیمه تمام را به حرکت درآورد.

با توجه بــه کمبود منابع بانکی، در روزهای اخیر بحث اســتفاده از منابع بورس 
برای اجرای طرح نهضت ملی مســکن از ســوی مسئولان وزارت راه و شهرسازی 
مطرح شــد روز ۳۱ شــهریور هم عبدالناصر همتی ـ وزیر اقتصاد طی یادداشتی 
در شــبکه اجتماعی ایکس، نوشت: »اجرای پروژه های پیشران توسعه ای از طریق 
راه اندازی شــرکت های سهامی عام پروژه محور، با مشارکت مردم و نهادهای مالی، 
یک ضرورت است.  لازمه ی موفقیت، اعاده اعتماد مردم به بازار سرمایه است. بازار 
ســرمایه را با گسترش رقابت و شــفافیت حمایت خواهیم کرد.« هم چنین امروز 
مدیرعامل فرابورس ایران گفت: تلاش خواهیم کرد تأمین مالی برق تسهیل شود 

تا طرح های توسعه ای این صنعت اجرایی شوند.

گمرک اعلام کرد

کاهش ۱۶ درصدی 
واردات موبایل در نیمه 

نخست امسال

طبق اعلام گمرک، در شــش ماهه سال جاری پنج میلیون و ۴۱۶ هزار و ۴۴۶ دستگاه 
گوشی تلفن همراه به شــیوه تجاری و مسافری از گمرکات کشور ترخیص و وارد کشور 
شــد.به گزارش ایسنا، ارزش این تعداد گوشــی تلفن همراه وارداتی به کشور در دو رویه 
تجاری و مسافری یک میلیارد و ۲۲۵ میلیون دلار بوده است.بر اساس این گزارش، واردات 
گوشی تلفن همراه به کشور در دو رویه تجاری و مسافری در شش ماهه امسال از لحاظ 
تعداد ۱۶ درصد و از حیث ارزش هشــت درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش 
نشان می دهد.این گزارش حاکی است، از مجموع گوشی تلفن همراه وارداتی به کشور در 
این مدت پنج میلیون و ۲۴۹ هزار و ۹۶۰ دســتگاه به ارزش یک میلیارد و ۱۳۶ میلیون 
دلار به شــیوه تجاری و ۱۶۶ هزار و ۴۸۶ دستگاه به ارزش ۸۹ میلیون و ۳۰۹ هزار دلار 
به شیوه مسافری وارد کشور شده است. در این مدت، واردات گوشی تلفن همراه در رویه 
تجاری از لحاظ تعداد ۱۵ درصد و از حیث ارزش چهار درصد کاهش و در رویه مسافری 
از لحاظ تعداد ۳۸ درصد و از حیث ارزش ۴۱ درصد کاهش داشته است.شایان ذکر است، 
آمار واردات گوشــی تلفن همراه در این مدت شــامل ردیف تعرفه ۸۵۱۷۱۳۹۰ به شرح 
گوشی های تلفن همراه هوشمند و کد تعرفه ۸۵۱۷۱۴۲۰ به شرح گوشی تلفن همراه با 

صفحه کلید غیر لمسی است.

در هجدهمین جلسه حراج سکه مرکز 
مبادله ارز و طلای ایران، ۴۵۴۸ قطعه 
انواع سکه طلا به فروش رسید که سهم 
ربع ســکه در این حراج ۱۹۰۴ قطعه 
بود.به گزارش ایسنا، امروز دوم مهرماه 
۱۴۰۳ اولین حراج پاییزی ســکه طلا 
)هجدهمین جلسه( در مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران برگزار شد که از مجموع 
۶۹ هزار و ۲۵۶ قطعه ربع، نیم و تمام 
سکه طلا، چهار هزار و ۵۴۸ قطعه انواع 
سکه طلا از سوی متقاضیان خریداری 
شــد.چه میزان تمام ســکه به فروش 
رفت؟بر اساس آمار مرکز مبادله ارز و 
طلا در این حراج، از مجموع ۳۰ هزار 
و  ۲۲۷ قطعه تمام سکه ثبت سفارش 
شده، یک هزار و ۱۳۰ قطعه با میانگین 
قیمت ۴۳ میلیون و ۷۶۱ هزار تومان 
به متقاضیان اختصاص داده شــد.آمار 
فروش نیم ســکه همچنیــن در این 
جلسه از حراج ســکه، از مجموع ۱۶ 
هزار و ۴۶۴ قطعه سکه ثبت سفارش 
شده، یک هزار و ۵۱۴ قطعه نیم سکه 
با میانگین قیمت ۲۳ میلیون و ۴۲۸ 

هزار تومان از ســوی متقاضیان خریداری شد.۱۹۰۴ قطعه ربع سکه به 
فروش رفت

علاوه بر این در حراج ربع سکه، از مجموع ۲۲ هزار و ۵۶۵ قطعه ربع سکه 
ثبت ســفارش شده، یک هزار و ۹۰۴ قطعه ربع سکه با میانگین قیمت 
۱۵ میلیون و ۵۱۴ هزار تومان به متقاضیان اختصا داده شد.زمان بندی 
تحویل ســکه براساس اعلام مرکز مبادله ارز و طلای ایران، زمان شروع 

تحویل بدون هزینه انبارداری سکه 
طلا، از ۱۱ مهرماه آغاز می شــود 
و تا ۱۸ مهرمــاه ادامه دارد و طی 
این دوره فقط هزینه تحویل سکه 
از سوی شعب بانک عامل انتخاب 
شده از ســوی متقاضی )۳۰ هزار 
تومان به ازای هر قطعه ســکه( از 
برندگان حراج دریافت و اشخاصی 
که طی بازه زمانی ۱۹ تا ۲۶ مهر 
ماه برای دریافت سکه خود اقدام 
کننــد، علاوه بر هزینــه تحویل، 
بایــد هزینه انبــارداری )۵۰ هزار 
تومان به ازاری هر قطعه ســکه(، 
خاطر  کنند.همچنین  پرداخــت 
نشان می شــود پس از تاریخ ۲۸ 
مهرماه، قرارداد خرید ســکه لغو 
شده و برندگان حراج نمی توانند، 
ســکه های خریداری شــده خود 
را دریافت و پس از کســر هزینه 
کارمزد، مبلغ سکه خریداری شده 
به حساب خریدارانی که در زمان 
مورد نظر برای دریافت سکه خود 
مراجعه نکردند، واریز می شود. ربع 
سکه صدر نشین مجموع حراج ها گفتنی است؛  از  تاریخ ۱۳ اسفند ماه 
ســال  ۱۴۰۲ تا امروز، ۱۸ جلسه حراج از طریق سامانه معاملات سکه 
طلای مرکز مبادله ایران برگزار شــده که طی این حراج ها، در مجموع 
۳۲۳ هزار و ۴۴۰ قطعه انواع سکه طلا به متقاضیان تخصیص داده شده 
که ســهم ربع سکه از این حجم تخصیص ۱۷۶ هزار و ۹۴۶ قطعه، نیم 

سکه ۵۳ هزار و ۹۱۰ قطعه و تمام سکه ۹۲ هزار و ۵۸۴ قطعه است.

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار برنامه خود برای ارتقای حاکمیت شرکتی در بورس را اصلاح دستورالعمل شرکت ها، ارتقای منشور کمیته ها و تفکیک 
سیاست گذاری از اجرا اعلام کرد که در اولویت این سازمان برای کاهش ریسک در بازار است.حجت اله صیدی در گفت وگو با ایسنا، درباره اولویت های 
جدید سازمان بورس برای بهبود بازار سرمایه و تبدیل حاکمیت شرکتی به یک نظام حاکمیتی کاملا حرفه ای گفت: در رابطه با موضوع حاکمیت شرکتی سه اقدام باید صورت بگیرد. وی افزود: در 
قدم اول باید دستورالعمل های مربوط به حاکمیت شرکتی در شرکت های بورسی به روزرسانی شود. در قدم بعد اصلاح و ارتقای منشور کمیته های شرکت ها در دستور کار است و در نهایت باید 
تمایز و تفکیک سیاست گذاری از اجرا در شرکت های بورسی، محقق شود تا شاهد ارتقا در بحث حاکمیت شرکتی در شرکت های بورسی باشیم. گفتنی است؛ صیدی، اخیرا در رابطه با برنامه ها 
و اولویت های خود در سازمان بورس به بحث اصلاح حاکمیت شرکتی در بورس اشاره کرده و گفته بود که موضوع حاکمیت شرکتی در بورس یک موضوع کاملا جدی است و ما باید حاکمیت 

شرکتی را به یک نظام حاکمیتی کاملا حرفه ای تبدیل کنیم و این موضوع از دیگر اهداف ما در سازمان بورس است که باعث کاهش و مدیریت ریسک در بازار می شود.

بازار آسیا پس از اعلام اقدامات جدید بانک چین صعود کرد.به گزارش ایسنا، در حالی که سرمایه گذاران اعلامیه 
غیرمنتظــره بانک خلق چین )PBoC( در مورد معرفی اقدامات جدید برای تقویت رشــد اقتصادی و آخرین 
گزارش فعالیت تجاری ژاپن را ارزیابی کردند، سهام عمده در منطقه آسیا و اقیانوسیه عمدتا با افزایش مواجه 
شدند.در همین حال، تصمیمات آتی بانک مرکزی استرالیا در مورد نرخ بهره نیز در کانون توجه سرمایه گذاران 
است.شاخص نیکی ۲۲۵ ژاپن در ساعت چهار و۲۶ صبح به وقت اروپا ۰.۶۸ درصد رشد کرد. هنگ سنگ هنگ 
کنگ ۱.۵۷ درصد افزایش یافت در حالی که کوسپی کره جنوبی یک دقیقه بعد ثابت ماند.در سرزمین اصلی 
چین، شاخص ترکیبی شــانگهای ۰.۵۹درصد و شنژن کامپوزیت ۰.۲۰ درصد افزایش یافت و سهام استرالیا 
۰.۳۸ درصد از دست داد.مارکت گزارش کرد، دلار در برابر ین ثابت بود و در ساعت چهار و دقیقه۲۴ صبح به 

وقت اروپا به ۱۴۳.۵۶۸۰۰ رسید.

برنامه رئیس سازمان بورس برای ارتقای حاکمیت شرکتی در 
بازار سرمایه

بازار آسیا صعود کرد

در اولین حراج پاییزی سکه مرکز مبادله

بیش از چهار هزار و ۵۰۰ سکه طلا به فروش رفت، ربع سکه صدر 
نشین حراج
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان از راه اندازی یک رصدخانه ملی برای شفافیت در آمار مهاجرت 
نخبگان، اشتغال، تحصیل و معیشت خبر داد و گفت: آمار رصدخانه مهاجرت ایران اتقان کافی 
ندارد و قابل اتکا نیست.ســید سلمان سید افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، با اشاره به راه 
اندازی رصدخانه ملی نخبگان گفت: این رصدخانه قرار اســت در ۴ حوزه معیشت، اشتغال، 
تحصیل و مهاجرت و براســاس همکاری های بین دستگاهی ایجاد شود.راه اندازی رصدخانه 
ملی مهاجرت با همکاری دســتگاه ها قائم مقام بنیاد ملی نخبگان افزود: یعنی با استفاده از 
داده های دستگاه های مرتبط با ۴ حوزه نام برده این رصدخانه فعال خواهد شد، مثلا در حوزه 
معیشــت وزارت کار، بیمه، بانک ها و نهادهایی که در بخش اشتغال کار می کنند و داده ای 
دارند، اطلاعاتشان را باید در اختیار بنیاد قرار دهند. یا مثلا در حوزه تحصیل وزارت آموزش 
و پرورش و بهداشت یا در حوزه مهاجرت نهادهای مرتبط با خروج افراد از کشور مثل پلیس 
مهاجرت گذرنامه، وزارت علوم )آمار ترجمه مدرک پیش از مهاجرت و یا درخواســت فرصت 
مطالعاتــی( داده های خود را به ما ارائه خواهنــد داد و یک بانک داده )بیگ دیتا( ایجاد می 
شود که عملا ماده خام بررسی های ما خواهد بود.سیدافقهی با اشاره به اینکه راه اندازی این 
رصدخانه از ســوی هیات امنای بنیاد به ما ابلاغ شده است، خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
در ارتباط با این رصدخانه یک اساسنامه نوشته ایم که در آن، عنوان رصدخانه ابتدا »قرارگاه 
مهاجرت« نام داشــت و علت این بود که ما در بحث مهاجرت با یک فضای جنگی رو به رو 
هستیم. مهاجرت نخبگان از ایران کاملا سازماندهی شده است به گفته قائم مقام بنیاد ملی 
نخبگان، پشت مهاجرت استعدادها به خارج  یک برنامه ریزی وجود دارد و اینطور نیست که 
نخبگان جسته و گریخته از ایران بروند بلکه کاملا سازماندهی شده است. رییس جمهور نیز در 
خصوص تشویق به مهاجرت و موسساتی که در حوزه مهاجرت، بیزنس درست کردند، تاکید 
کرده اند که باید جرم انگاری شود. وی ضمن تاکید بر این مطلب که در حوزه مهاجرت ما با 
یک جریان طرف هســتیم نه با یک مجموعه یا افراد، خاطرنشان کرد: لذا تصور این است که 
متناسب با این جریان، باید یک کار قرارگاهی عملیاتی انجام شود تا دستگاه ها نسبت به این 
موضوع حســاس شوند که در شــرایط ویژه و خاصی قرار داریم. نکته دیگر اینکه این قرارگاه 
باید یک فرمانده داشته باشد و پیشنهاد شده معاون اول رییس جمهور متولی آن باشد. سید 
افقهی با اشاره به اینکه محتوا و جزییات اساسنامه رصدخانه ملی مهاجرت نخبگان در جلسه 
با حضور دســتگاه ها ارائه شد، گفت: این جلسه با حضور نمایندگانی از وزارت کشور، وزارت 
علوم، بهداشت، پلیس کارنامه، وزارت اطلاعات و وزارت کار برگزار و مقرر شد یک فرصتی به 
آن ها داده شــود تا محتوای اساسنامه را مورد بررسی قرار دهند و نظراتشان را ارائه دهند و 

ما منتظر بازخورد هستیم. دستگاه ها نظرات خود را درباره اساسنامه رصدخانه اعلام کردند
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: براساس آخرین پیگیری ها از دفتر معاون اول رییس 
جمهور دکتر مخبر، گفته شد که با دستگاه ها در تعامل هستند و ۳ دستگاه نظراتشان را ارائه 
داده اند و در صورت امکان، اصلاحات قابل اعمال انجام و انشاالله در جلسه آتی با دستگاه ها 
این اساسنامه تصویب خواهد شد. گزارش ها درباره میزان مهاجرت و اشتغال نخبگان واقعی 
می شود/ برخی رسانه ها بحران سازی می کنند وی ادامه داد: در صورت تصویب این اساسنامه، 
مــا یک پایــگاه داده از نخبگان را ایجاد خواهیم کرد و آن موقــع می توانیم درباره وضعیت 
مهاجرت، اشــتغال، مســکن و وضعیت زندگی و تحصیل نخبگان گزارش واقعی ارائه دهیم. 
در حال حاضر اخبار مربوط به مهاجرت ماهیتا در رســانه ها زرد شــده و فضا را برخی رسانه 
ها به ســمت بحران سازی می کشانند در حالی که بالاخره در همه کشورها مهاجرت وجود 
دارد.سیدافقهی در پاسخ به این سوال که با توجه به راه اندازی یک رصدخانه جدید، وضعیت 
رصدخانه فعلی مهاجرت که زیر مجموعه دانشگاه شریف قرار دارد، چه می شود، گفت: بنیاد 
ملی نخبگان یکی از اعضای هیات امنای رصدخانه مهاجرت اســت و تشخیص معاون علمی 
و فناوری دولت قبل بر این بوده بحث مهاجرت نخبگان به دانشــگاه شریف سپرده شود.آمار 
رصدخانه مهاجرت ایران اتقان کافی را ندارد وی با اشــاره به اینکه آمارهای رصدخانه اتقان 
کافی را نــدارد و خود بنده مغایرت هایی را پیدا کردم، گفت: ما نمی گوییم رصدخانه فعلی 
مهاجرت عمدا داده غلط منتشــر می کند ولی معتقدم از یک مکانیزم اعتبار سنجی دولتی 
عبور نکرده است و این اتفاق چون نیفتاده نمی توان بر آن مهر تایید زد و این مدل کارها یک 
کار حاکمیتی اســت و بار رسانه ای دارد و مدیریت آن نباید در اختیار بخش خصوصی باشد 
بلکه دولت باید مدیریت آن را برعهده بگیرد. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان ضمن تاکید بر اینکه 
آمار مهاجرت مربوط به رصدخانه مهاجرت را قابل اتکا نمی دانم، گفت: اســتناد و گزارشــات 
رصدخانه براساس اطلاعات آشکار و پایگاه های داده بر بستر اینترنت و یا در ژورنال ها است و 
اگر آن اطلاعات را مبنا قرار دهیم فرقی نمی کند آن را رصدخانه ارائه دهد یا دانشگاه یا یک 
فرد. داده های مربوط به مهاجرت زمانی اعتبار پیدا می کند که منتسب به یک مجموعه دولتی 
باشد.سید افقهی افزود: رصدخانه مهاجرت تعداد زیادی از پایگاه های داده را بررسی و جمع 
بندی می کند و آمار ارائه می دهد و کار عاقلانه ای است و من نمیگویم کار، اصولی نیست و 
حتی در جایگاه خودش ارزش دارد اما نباید مبنای تصمیم گیری و درک اجتماعی نسبت به 
یک پدیده باشد.  مردم نسبت به موضوعات مختلف در جامعه واکنش ها و بازخوردهایی دارند 
و نسبت به موضوع نخبگان نیز حساسیت دارند و ذکر آمار منفی پیرامون موضوع نخبگان، بار 
روانی زیادی دارد.با راه اندازی رصدخانه جایی برای شــانه خالی کردن باقی نمی ماندوی در 
پایان گفت: البته اگر آمار واقعیت داشته باشد، دولت باید پاسخ بدهد که چرا شرایط اینگونه 
است و وقتی اطلاعات مربوط به مهاجرت را بخش دولتی ارائه ندهد و بخش خصوصی آن را 
اعــلام کند، واکنش دولت این خواهد بود آن مجموعه خلاف می گوید. راه اندازی رصدخانه 
دولتی در عمل شاید به ضرر دولت باشد اما دیگر جایی برای شانه خالی کردن وجود ندارد و 

در نهایت داده و اطلاعات درست و متقن خواهیم داشت.

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان به مهر خبر داد؛

راه اندازی »رصدخانه ملی« برای 
شفاف سازی آمار مهاجرت نخبگان

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

ایران کشوری با گنبد های فیروزه ای!!

معرفی خودروی الکتریکی فسقلی سیتروئن آمی

دقیقاً یک سال بعد از رونمایی از کانسپت Ami One در نمایشگاه ژنو ۲۰۱۸، حالا سیتروئن نسخهٔ تولیدی این میکروکار الکتریکی 
را معرفی کرده اســت. آمی با تنها ۲.۴۱ متر طول، ۱.۳۹ متر عرض و ۱.۵۲ متر ارتفاع، به میزان قابل توجهی کوتاه تر و باریک تر 
از اسمارت فورتو است. آمی که تنها ۴۸۵ کیلوگرم وزن دارد، مثل رنو توئیزی در کلاس چهارچرخه های سبک قرار می گیرد اما 
برخلاف آن، آمی از کابین کاملًا بسته ای برخوردار است که در فصول سرد و آب وهوای نامساعد از سرنشینان محافظت می کند. 
طراحی بیرونی نسخهٔ تولیدی آمی بسیار معمول تر از نسخهٔ کانسپت به نظر می رسد و سیتروئن کاملًا آن را تعدیل کرده است. 
چراغ های دوقسمتی با امضای خاص سیتروئن در جلو و عقب و درهای نامتقارن که در جهت مخالف یکدیگر باز می شوند موجب 
شده تشخیص جلو و عقب این خودرو دشوار باشد. برای این چهارچرخهٔ الکتریکی شش پکیج لوازم جانبی رنگی هم ارائه شده 

تا بتوان آن را شخصی سازی کرد.

مهدی طارمی در پی قهرمانی و آقای گلی
مهاجم بوشهری فوتبال ایران در دومین حضورش در جام ملت های آسیا در زمره ستارگان قاره کهن است که می تواند قهرمانی و 
آقای گلی در رقابت ها را نشانه بگیرد.به گزارش ایسنا و به نقل از AFC، جام ملت های آسیا به زودی در قطر آغاز می شود و تیم ملی 
فوتبال ایران در این دوره برابر امارات، فلسطین و هنگ کنگ قرار می گیرد. پیش از شروع این رقابت ها اقدام به معرفی ستارگان 
این دوره از رقابت ها می کنیم.مهدی طارمی سال قبل در دیدارهای ملی رکورد بسیار خوبی داشت و در یازده بازی ملی ۱۲ گل زد. 
البته نباید از کیفیت تقریبا پایین حریفان ایران در این سال نیز به راحتی گذشت )حضور در تورنمنت کافا(. آقای گل سابق لیگ 
ایران که توانست در پرتغال نیز آقای گلی را کسب کند، حالا مدعی جدی عنوان آقای گلی در این دوره جام ملت های آسیا است.

طارمی در اولین حضورش در جام ملت ها در دوره قبل توانست سه گل به ثمر برساند )دو گل برابر یمن، یک گل برابر چین( و 
حالا باید دید در این دوره چه عملکردی خواهد داشت.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ژان باروا
روژه مارتن دوگار چهره شــناخته شده دنیای ادبیات فرانسه و 
برنده جایزه نوبل ادبیات است. دوگار پس از آشنایی با تالستوی 
و مطالعه جنگ و صلح تصمیم می گیرد نویسندگی را آغاز کند. 
ژان باروا اثر موفق این نویسنده که به بررسی نقش مدرنیته در 
عقاید مذهبی می پردازد و از اصلی ترین دلایل سســت شدن 
مبانی کلیســا در حکومت آن سال های فرانسه بود، در فاصله 
سال های ۱۹۱۰ تا ۱۹۱۲ نوشته شد و سال بعد درست قبل از 
شروع جنگ جهانی اول منتشر گردید. خلق ژان باروا زمینه ساز 
آشنایی او با آندره ژید و ژان کوپو شد. آلبر کامو او را از اخلاف 
تالستوی بر شــمرده و معتقد است هر دو به سرنوشت انسان 
علاقمندند و ایــن هنر را دارند تا انســان ها را با تمام تیرگی 
جسمانی شان ترســیم کنند. کامو در توصیف دوگار می گوید 
سرنوشت حقیقی چنین هنرمندی آن است که طرح آنچه از 
پــس خواهد آمد، از پیش در آثار خــود وارد کند و به طرزی 
استثنایی قدرت پیشگویی و نیروی آفرینش حقیقی را در اثار 
خود گرد می آرورد. از نظر او مســئله ای در دل آثار دوگار وجــود دارد که به آن حالتی تراژدیک می دهد. تنهایی 
انسان به همراه ظهور پدیده شک و شکاکیت و حاکمیت اصل احتمال بر هر آنچه تاکنون یقین مطلق می شمردیم 
از ویژگی های انسان امروز است که هیچ شباهتی به انسان کلاسیک ندارد. انسان دیروز درون خود را به نفع بیرون 
تغییر می دهد اما بشــر امروز تمام هم و غم خود را صرف برهم زدن چرخ فلک کرده و معتقد اســت نباید با دنیا 
ســاخت بلکه باید دنیا را مجبور به ساختن کرد. موضوعی که دســتمایه نگارش رمان هایی انتقادی و روشنگرانه 
بســیاری قرار گرفته اســت. رمان ژان باروا نیز از همین دسته است. ژان باروا شخصیتی ست به سه مشخصه بارز 
انسان های عصر حاضر: شک، تنهایی و میل به برهم زدن نظام و قواعد اجتماعی و دینی و مذهبی حاکم. او نماینده 
شــکاکیت و روایتگر تراژدی سرنوشت انسان معاصر اســت. ژان باروا به شکی عمیق و فلسفی رسیده و در مسیر 
جستجو و پرسشگری از همسر خود نیز دست می کشد و در نهایت بلوغ و اوج فکری به خداناباوری می رسد. او منکر 
دخالت خداوند و دین در زندگی روزمره آدمیان اســت. ژان باروا خواستار آزادی اندیشه است. ژان منادی تفکرات 
سارتر و نیچه است. او دین را ساخته و پرداخته رهبران مذهبی جامعه که در پی استفاده از جهالت و ایجاد بطنی 

امن برای خود هستند می داند.

سوفیا کوپولا
ســوفیا کارمینا کوپــولا )به 
 Sofia Carmina انگلیســی: 
مــه   ۱۴ )زادهٔ   )Coppola
فیلم نامه نویــس،   )۱۹۷۱
و  تهیه کننــده  کارگــردان، 
بازیگر آمریکایی اســت. او در 
ســال ۲۰۱۰ بــرای فیلم در 
برنده شیر طلایی  یک جایی 
جشنواره فیلم ونیز شده است.

دخترعمــوی  ســوفیا   ]۱[
فرزنــد  و  کیــج  نیــکلاس 
آمریکایی  شــهیر  کارگردان 
فرانســیس فورد کوپولا است 
و در مراســم دریافت جایزه 
اســکار، از پــدرش به خاطر 
آنچه به وی آموخته قدردانی 
کرد. او در سه گانه پدرخوانده: 
قسمت ســوم ساخته پدرش، 
نقش مــری کورلئونه را بازی 
کرد. کاندیدای بفتای بهترین 
فیلمنامه برای فیلم گمشــده 

در ترجمه در سال ۲۰۰۳
کاندیدای بفتای بهترین کارگردانی برای فیلم گمشــده در ترجمه در ســال ۲۰۰۳ یکی از 
کمترین کارگردانان زن در صنعت ســینما که با طرح های فرهنگی و خلاقانه خویش توجه 

بسیاری را به خود جلب کرد.

فرهنگ

دبیر ســتاد علم و فناوری شورای عالی انقلاب فرهنگی از 
تصویب کلیات سند ملی هوش مصنوعی جمهوری اسلامی 
ایران خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شورای 
عالی انقلاب فرهنگی، جلســه ۱۹۰ شورای ستاد راهبری 
اجرای نقشه جامع علمی در محل دبیرخانه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی برگزار شد.رجبعلی برزویی، پس از جلسه 
۱۹۰ شــورای ستاد راهبری اجرای نقشه جامع علمی، در 
خصوص ارائه پیش نویس سند راهبردی هوش مصنوعی 
جمهوری اســلامی ایران گفت: در جلسه ۱۸۱ این شورا 
در خصوص ضرورت ها و اهمیت تنظیم ســند ملی هوش 
مصنوعی و تفاوت آن با سایر اسناد موجود در این حوزه و 
همچنین چالش های پیشروی تدوین سند مطرح شد.وی 
افزود: در جلسه ۱۸۵ نیز مرجع نهایی سازی و تصویب سند 
از میان دســتگاه های ذی ربط مورد بحث و بررسی قرار گرفت و حاصل آن ماده  واحده ای شد که در جلسه 
۸۹۰ شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب و توســط رئیس جمهور ابلاغ شد. بر این اساس مرجع تصویب 
سند پس از نهایی سازی توسط ستاد علم، فناوری و نوآوری دبیرخانه، شورای عالی انقلاب فرهنگی تعیین 
شــد.دبیر ستاد علم، فناوری و نوآوری شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصریح کرد: با عنایت به سابقه کار و 
بحث های کارشناسی متعدد و مفصل صورت گرفته در جلسات مختلف، در این جلسه کلیات پیش نویس سند 
ملی هوش مصنوعی جمهوری اسلامی ایران مشتمل بر اصول و مبانی ارزشی، چشم انداز، اهداف، اولویت ها، 
شاخص ها، راهبردها، اقدامات ملی و تقسیم کار ملی دستگاه های اجرایی مطرح شد و نیز برخی اولویت های 
سند مورد بحث و بررسی قرار گرفت.عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی گفت: به اتفاق آراء کلیات سند 
با انجام برخی اصلاحات جزئی تصویب شــد و مقرر شــد چشم انداز سند ۱۰ ساله تعیین شود و از آنجا که 
موضوع هوش مصنوعی سیال است، روزآمدسازی سند هر ۵ سال یکبار انجام شود.دبیر شورای ستاد راهبری 
اجرای نقشــه جامع علمی افزود: مقرر شد در جلســات آتی این شورا جزئیات پیش نویس سند ملی هوش 

مصنوعی در جمهوری اسلامی ایران مورد بحث و بررسی قرار گیرد.

در شورای عالی انقلاب فرهنگی؛

کلیات سند هوش مصنوعی تصویب شد
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از میان ۱۵ ورزشکاری که برای المپیک ۲۰۲۴ پاریس بورسیه شده بودند تنها یک نفر توانست به مدال برسد. به گزارش ایسنا، ۱۵ ورزشکار ایران برای 
المپیک ۲۰۲۴ پاریس بورسیه کمیته بین المللی المپیک )IOC ( بودند و ماهیانه مبلغ ۵۰۰  دلار دریافت کردند. پرداخت بورسیه ها از ابتدای سال ۲۰۲۲ تا 
المپیک پاریس به مدت ۳۲ ماه بود. از میان ۱۵ ورزشکار ایرانی که بورسیه بودند تنها ۴ نفر توانستند در المپیک پاریس شرکت کنند و صاحب سهمیه شوند. 
از میان این چهار نفر هم تنها یک نفر به مدال المپیک رسید. عملکرد ورزشکارانی که بورسیه IOC بودند و در المپیک پاریس شرکت کردند: امیرحسین 
زارع: در وزن ۱۲۵ کیلوگرم کشتی آزاد مدال نقره المپیک پاریس را گرفت. رضا علیپور: دربخش سرعت سنگنوردی چهارم شد و به مدال المپیک پاریس 
نرسید. علی داودی: در دسته ۱۰۲+ کیلوگرم وزنه برداری با رکورد ۴۴۷ کیلوگرم چهارم شد و به مدال المپیک پاریس نرسید. علی پاکدامن: در شمشیربازی 
سابر  انفرادی سیزدهم شد و در بخش تیمی هم چهارم شد و به مدال المپیک نرسید. ورزشکارانی که بورسیه IOC بودن اما در المپیک پاریس حضور 
نداشتند:جواد فروغی و فاطمه کرم زاده در تیراندازی، محمدرضا گرایی در کشتی فرنگی، سمیه یزدانی در دوچرخه سواری، نازنین ملایی در قایقرانی رویینگ، 
دانیال شه بخش در بوکس، الهام حسینی در وزنه برداری، ریحانه مبینی در دوومیدانی، مهلا مومن زاده در تکواندو، مهرشاد افقری در شنا و احمد کهنی در 

ژیمناستیک.

تنها یک نقره المپیک حاصل بورسیه ۱۵ ورزشکار ایرانی

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5499
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